
5609 10/4 73: Valg af 1 medlem til Københavns havnebestyrelse. 5610 

Den sidste sag på dagsordenen var: 

Valg af 1 medlem til Købehavns havnebesty- 
relse for tiden indtil 31. december 1973 (i ste- 
det for Ib Kolbjørn). 

Valgt blev: Preben Steen Nielsen. 

Formanden: Der er ikke mere på dagsor- 
denen. 

Medlemmer af folketinget Orla Møller, 
Ninn-Hansen, Poul Hartling, Hilmar 
Baunsgaard og Morten Lange har meddelt 
mig, at de ønsker til udenrigsministeren at 
stille følgende forespørgsel: 
홢Hvilke oplysninger kan udenrigsministe- 

ren give om den udenrigspolitiske situation?" 

Der er foretaget ændringer i følgende 
udvalg: 

Retsudvalget: 
Udtræder: Arne Christiansen 
Nyt medl.: Holmberg. 

Markedsudvalget : 
Udtræder: Frode Jakobsen 
Nyt medl.: Karl Max Rasmussen. 

Miljøudvalget: 
Udtræder: Frode Jakobsen 
Nyt medl.: Karl Max Rasmussen. 

Udenrigsudvalget: 
Udtræder: Frode Jakobsen 
Nyt medl.: Karl Max Rasmussen. 

Det udenrigspolitiske nævn: 
Udtræder: Frode Jakobsen 
Nyt medl.: Karl Max Rasmussen. 

Udvalget ang. det civile beredskab: 
Udtræder: Frode Jakobsen 
Nyt medl.: Karl Max Rasmussen. 

Udvalget i.h.t. lov om beholdere 
til øl og læsedrikke: 

Udtræder: Frode Jakobsen 
Nyt medl.: Karl Max Rasmussen. 

Arbej dsmarkedsudvalget: 
Udtræder som stedf.: Lennart Larson 
Ny stedf.: Johan Philipsen. 

Folketingets næste møde afholdes i mor- 
gen, onsdag den 11. april, kl. 13 med føl- 
gende dagsorden: 

1) Spørgsmål om fremme af forespørgsel til 
udenrigsministeren af Orla Møller m. fl. 

2) Spørgsmål til ministrene. 

3) Anden (sidste) behandling af: 

Forslag til folketingsbeslutning om Dan- 
marks ratifikation af den i Abidjan den 
29. november 1972 undertegnede over- 
enskomst om oprettelse af Den afrikan- 
ske Udviklingsfond. 

4) Anden behandling af: 

Forslag til lov om ændringer af lov om 
internationalt udviklingssamarbejde. 

5) Anden behandling af: 

Forslag til lov om ændring af klov om 
kommunernes styrelse. 

Mødet hævet kl. 15.24. 

78. møde.  

Onsdag den 11. april kl. 13. 

Ånden næstformand (Hanne Budtz): 
Arbejdsmarkedsudvalget har afgivet be- 
tænkning over forslag til lov om ændring af 
lov om pension til statens tjenestemænd 
m. v. i Grønland. Eksemplarer vil blive 
omdelt. 

Med skrivelse af 8. februar d. å. har ar- 
bejdsministeren fremsendt beretning om 
den 57. internationale arbejdskonference. 
Eksemplarer er omdelt. 

Med skrivelse af 10. d. m. har indenrigs- 
ministeriet i henhold til bestemmelsen i § 3, 
stk. 4, i forretningsordenen for kontaktudval- 
get for det tyske mindretal fremsendt beret- 
ning om udvalgets virksomhed i året 1971- 
72. Eksemplarer er omdelt. 
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5611 11/4 73: Spørgsmål om fremme af forespørgsel. 5612 

Den første sag på dagsordenen var: 

Spørgsmål om fremme af forespørgsel til 
udenrigsministeren af Orla Møller m. 11. 

(Forespørgslen (nr. V) findes i tidenden 
sp. 5609). 

Anden næstformand (Hanne Budtz): 
Hvis ingen gør indsigelse mod fremme af 
denne forespørgsel, betragter jeg tingets 
samtykke dertil som givet. (Ophold). Det er 
givet. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Spørgsmål til ministrene. 

Af Lone Nielsen til ministeren for offentlige 
arbejder: 
홢Hvilke foranstaltninger agter ministeren 

at foretage i forbindelse med kystsikringen 
af vestkysten, specielt om Hvide Sande- 
området?" 

(Spm. nr. 190). 

Lone Nielsen: Mit spørgsmål skal ses først 
og fremmest på baggrund af det akutte 
problem, der er opstået ved Hvide Sande og 
Àrgab. 

Baggrunden herfor er at finde i en række 
foranstaltninger, der er foretaget ved Hvide 
Sande-slusen. I  1960 fik ministeren for of- 
fentlige arbejder en bevilling til at forbedre 
de vanskelige indsejlingsforhold til Hvide 
Sande-havnen. Det var hensigten at for- 
længe molen 300-400 m, men der blev samti- 
dig gjort opmærksom på, at vandbygnings- 
væsenet ikke kunne bedømme, hvor kraftig 
erosionen på tangen syd for indsejlingen 
ville blive. 

Man har med års mellemrum bevilget 
store beløb til sikring af indsejlingen, men 
problemerne er voksende. Allerede i 1960 
blev der gjort opmærksom på, at sikringen 
af indsejlingen ville medføre et betydeligt 
materialesvind på den sydlige del af tangen. 
Det har vist sig at være rigtigt. For at 

imødegå denne trussel søgtes i 1967 en be- 
villing til undersøgelse af disse forhold, og 
initiativet var direkte foranlediget af et 
angreb, der svarer helt til det, der er sket i 
dag ved Árgab. Men der er altså stadig væk 
ikke fundet nogen løsning på problemet. 

Vandbygningsvæsenet har nedsat en in- 
tern arbejdsgruppe til at arbejde med sa- 
gerne; det er også udmærket, men situatio- 
nen er så alvorlig, fordi kysten flytter sig år 
for år. Alene fra februar 1969 til februar 
1973 er klitfoden flyttet 26 m ind, og med 
den gennemførte klitbeplantning står Hvide 
Sande-beboerne i den situation, at  der ingen 
nye klitter dannes. Landet ligger altså ube- 
skyttet hen. Det betyder, at hvis vi en dag 
får en orkan, er der fare for et gennembrud 
ved Árgab, og man kan heller ikke se bort 
fra trods den midlertidige udførelse af en 
dæmning, at Hvide Sandes sydvestlige by- 
del bliver oversvømmet, fordi den ligger 
lavt i forhold til de omkringliggende arealer. 
Det betyder naturligvis, at der er en meget 
stærk utryghed blandt beboerne i området, 
og det er på denne baggrund, mit spørgsmål 
skal ses. 

Ministeren for offentlige arbejder (Karnp- 
mann): Man kan næppe uden videre fastslå 
som en given ting, at det er en statsopgave 
at foretage og bekoste beskyttelsesforan- 
staltninger mod havet. Såvel digeloven som 
loven om kystsikringsanlæg forudsætter 
tværtimod, at det er de beskyttede ejen- 
domme, som i første række må drage om- 
sorg for udførelsen af disse anlæg. Dette 
principielle standpunkt har dog ikke afholdt 
staten fra, når betydelige interesser og vær- 
dier har stået på spil, at træde til, men jeg 
må understrege, at dette i hvert enkelt til- 
fælde er sket efter en konkret vurdering. 
Således er netop en del anlæg langs den jy- 
ske vestkyst anlagt helt for statens regning. 

Når det er sagt, vil jeg gerne sige lidt om 
det område, som specielt er fremdraget i 
spørgsmålet, nemlig tangerne ud for Ring- 
købing Fjord, som er under almindelig tilba- 
gerykning. Den gennemsnitlige tilbageryk- 
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